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Zápis č. 8 

ze zasedání Výboru pro zdravotnictví 

Zastupitelstva Olomouckého kraje 

ze dne 19. 9. 2018 

Přítomni: Nepřítomni: 

MUDr. Michael Fischer  

Jiří Jelínek Omluveni: 

Ing. Ludevít Kadák MUDr. Milan Brázdil 

Hana Kaštilová Tesařová MUDr. Jiří Černý 

PaedDr. Jiří Kremla Mgr. Milan Feranec 

MUDr. Ivo Mareš, MBA Gabriela Jančíková 

Alena Pagáčová Eva Moudrá 

MUDr. Irena Pachtová Jiří Pospíšil, DiS. 

Bc. Drahomír Sigmund Miroslav Vysloužil 

MUDr. Ivan Sumara  

MUDr. Vítězslav Vavroušek, MBA, MPH Hosté: 

MUDr. Radan Volnohradský Mgr. Dalibor Horák 

 Ing. Bohuslav Kolář, MBA 

 prof. MUDr. Roman Havlík, Ph.D. 

 Prof. MUDr. Milan Kolář, Ph.D. 

 Mgr. Marcela Staníková 

 Mgr. Zuzana Starostová 

Program: 

1. Úvod 

2. Seznámení s aktuálními usneseními Zastupitelstva Olomouckého kraje v oblasti 
zdravotnictví  

3. Kontrola plnění předchozích usnesení výboru 

4. Vzdělávání budoucích lékařů 

5. Strategický protidrogový plán Olomouckého kraje na období 2019 – 2022 

6. Program na podporu zdraví a zdravého životního stylu v roce 2019 

7. Různé 

 

https://www.lf.upol.cz/o-fakulte/organizacni-struktura/dekanat/prof-mudr-milan-kolar-phd/
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Zápis: 

 

1. Úvod 

Předseda výboru MUDr. Fischer zahájil zasedání výboru pro zdravotnictví (dále také 
jen „zdravotní výbor“) a přivítal všechny jeho členy a přítomné hosty, ředitele Fakultní 
nemocnice Olomouc prof. Havlíka a děkana Lékařské fakulty Univerzity Palackého 
v Olomouci prof. Koláře. Přivítal nového člena zdravotního výboru MUDr. 
Volnohradského, kterému předal jmenovací dekret člena výboru. 

MUDr. Fischer se dotázal, zda jsou připomínky k návrhu programu dnešního 
zasedání, připomínky nebyly. Zdravotní výbor usnesením schválil program svého 
dnešního zasedání. 

 

2. Seznámení s aktuálními usneseními Zastupitelstva Olomouckého kraje 
v oblasti zdravotnictví 

Tajemník výboru informoval o usneseních Zastupitelstva Olomouckého kraje, která 
se přímo týkají zdravotnictví.  

Na svém zasedání 25. 6. 2018 zastupitelstvo odvolalo paní Vladimíru Morávkovou z 
funkce členky zdravotního výboru a zvolilo MUDr. Radana Volnohradského členem 
tohoto výboru. 

Dále zastupitelstvo schválilo pravidla dotačního programu na podporu celoživotního 
vzdělávání na Lékařské fakultě Univerzity Palackého v Olomouci a uložilo vyhlásit 
tento dotační program, v jehož rámci mohli zájemci o studium medicíny žádat o 
dotaci na úhradu úplaty za celoživotní vzdělávání na lékařské fakultě za účelem 
přípravy budoucích lékařů k výkonu povolání lékaře v Olomouckém kraji.  

Zastupitelstvo také schválilo dodatek zřizovací listiny Zdravotnické záchranné služby 
Olomouckého kraje, příspěvkové organizace, který se týkal doplnění majetku 
svěřeného do hospodaření příspěvkové organizace. 

Zastupitelstvo schválilo poskytnutí dotací na základě individuálních žádostí: 2,25 mil. 
Kč na modernizaci polikliniky v Jeseníku, 850 tis. Kč na vybudování výtahu pro 
zdravotní středisko v obci Vápenná, 1 mil. Kč na pohotovostní provoz lékárny ve 
fakultní nemocnici, 250 tis. Kč na mobilní paliativní péči pro děti a dospělé. 

Zastupitelstvo schválilo poskytnutí dotací v rámci dotačního programu pro oblast 
protidrogové prevence v roce 2018 - šlo o pět dotací 275 tis. Kč pro pět kontaktních 
center v každém okrese, dotaci 140 tis. Kč na terénní program pro problémové 
uživatele jiných návykových látek, dotaci 165 tis. Kč na poradnu pro alkoholové a jiné 
závislosti, dotaci 160 tis. Kč na doléčovací programy a dotaci 140 tis. Kč na 
doléčovací programy. 

Zastupitelstvo schválilo pravidla dotačního programu na podporu zvlášť významných 
aktivit v oblasti zdravotnictví a uložilo vyhlásit tento dotační program. 

Na svém zasedání 17. 9. 2018 zastupitelstvo schválilo dodatek zřizovací listiny 
Dětského centra Ostrůvek, příspěvkové organizace, který se týkal změny ve výčtu 
parcel svěřených do hospodaření příspěvkové organizace. 

Zastupitelstvo dále schválilo poskytnutí dotací v rámci dotačního programu pro 
vzdělávání ve zdravotnictví v roce 2018 - 300 tis. Kč pro TANA oční klinika s.r.o. na 
předatestační přípravu lékaře v oboru oftalmologie a 280 tis. Kč pro URBAN-MED 
s.r.o., na předatestační přípravu lékaře v oboru všeobecné praktické lékařství. 
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Zastupitelstvo také schválilo poskytnutí dotací v rámci dotačního programu na 
podporu zvlášť významných aktivit v oblasti zdravotnictví - v dotačním titulu „Podpora 
poskytovatelů domácí zdravotní péče poskytované pacientům v terminálním stadiu 
onemocnění“ dotace v celkové výši 2,2 mil. Kč pro 9 charit a Nejste sami - mobilní 
hospic, z.ú., dotace v dotačním titulu „Podpora speciálních rehabilitací pro děti 
s DMO“, a to dotace 800 tis. Kč pro příjemce Asociace rodičů dětí s DMO a 
přidruženými neurologickými onemocněními ČR, dotace 600 tis. Kč pro příjemce 
JITRO - Sdružení rodičů a přátel postižených dětí, z.s. a dotace 165 tis. Kč pro 
příjemce Ryzáček, z.s. 

Rada Olomouckého kraje na své schůzi 17. 9. 2018 v rámci dotační program na 
podporu celoživotního vzdělávání na Lékařské fakultě UP schválila poskytnutí dotace 
180 tis. Kč pro 1 žadatele na úhradu úplaty za celoživotní vzdělávání na lékařské 
fakultě.   

Zdravotní výbor usnesením vzal na vědomí usnesení Zastupitelstva Olomouckého 
kraje od minulého zasedání zdravotního výboru. 

  

3. Kontrola plnění předchozích usnesení výboru 

MUDr. Fischer uvedl, že na minulém zasedání zdravotní výbor projednával nově 
vyhlašované dotační programy na podporu zvlášť významných aktivit v oblasti 
zdravotnictví a na podporu celoživotního vzdělávání na Lékařské fakultě Univerzity 
Palackého, o kterých již byla také zmínka v předešlém bodě. Výbor schválil také 
složení hodnotících komisí v uvedených programech. 

Výbor požádal o zjištění, jaké dotace poskytlo ministerstvo zdravotnictví na přípravu 
všeobecných praktických lékařů a praktických lékařů pro děti a dorost.  Zpráva o 
dotacích poskytnutých v letech 2015 – 2017 byla předložena  

Zdravotní výbor usnesením vzal na vědomí informaci o usneseních z minulého 
zasedání zdravotního výboru. 

 

4. Vzdělávání budoucích lékařů 

MUDr. Fischer předeslal, že od roku 2010 dosud Olomoucký kraj každoročně v rámci 
vlastního dotačního programu poskytuje dotace na specializační vzdělávání lékařů - 
zejména všeobecných praktických lékařů a praktických lékařů pro děti a dorost. 
Ministerstvo zdravotnictví poskytuje dotace na rezidenční místa. Podle zjištění za 
roky 2015 – 2017 bylo více zájemců o dotace od Ministerstva zdravotnictví než od 
kraje. MUDr. Fischer se dotázal, zda má Ministerstvo zdravotnictví lepší podmínky 
pro přiznání dotací. MUDr. Vavroušek reagoval, že na ministerstvu žádají různé 
subjekty včetně nemocnic a dále podmínkou poskytnutí dotace není závazek 
poskytovat po získání specializace v určitém území určitou dobu zdravotní péči (tzv. 
vázací akt).  

MUDr. Fischer vyzval náměstka hejtmana Mgr. Horáka, aby informoval, jak byla 
zahájena realizace memoranda mezi Memoranda o spolupráci mezi Olomouckým 
krajem a Univerzitou Palackého. 

Mgr. Horák uvedl, že v rámci Dotačního programu Olomouckého kraje na podporu 
celoživotního vzdělávání na Lékařské fakultě Univerzity Palackého podal žádost 
o dotaci na vzdělávání na lékařské fakultě jeden zájemce, se kterým byla uzavřena 
smlouva o poskytnutí dotace, memorandum se tedy začíná realizovat. Příjemce 
dotace se zavazuje, že pět let po ukončení studia medicíny bude pracovat jako lékař 
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v našem kraji. Zmíněný postup je pilotní projekt, jinde v ČR zatím obdobný model 
nebyl použitý. 

MUDr. Volnohradský podotkl, že šest let studia je dlouhá doba, jestli nebylo spíš 
možné zaměřit se např. na studenty v posledních třech letech studia lékařství. 

Mgr. Horák odpověděl, že úvaha byla i o této variantě, ale motivace studentů ve 
vyšších ročnících  medicíny zavazovat se je menší  než na začátku studia. 

MUDr. Fischer požádal  děkana lékařské fakulty Prof. Koláře, aby přednesl informace 
o vzdělávání budoucích lékařů a spolupráci mezi univerzitou a krajem v této oblasti. 

Prof. Kolář poděkoval za pozvání na zasedání zdravotního výboru. Je rád, že bylo 
uzavřeno memorandum o spolupráci a zahájena spolupráce mezi krajem a lékařskou 
fakultou. Co se týče studentů ve vyšších ročnících, přibývají lepší a lepší nabídky ze 
zařízení z celé republiky (zejména ze středních Čech). Příčin nedostatku lékařů je 
více, např. odchody lékařů do důchodu a nedostatek mladých lékařů, kteří by je 
nahradili. Ohroženo je ale i fungování lékařských fakult, projevuje se totiž nedostatek 
pedagogů, protože plat, který může nabídnout lékařská fakulta začínajícímu 
odbornému asistentovi, se nemůže rovnat nabídkám ze zdravotnických zařízení. 
V Olomouci se daří situaci řešit pouze díky spolupráci s Fakultní nemocnicí Olomouc 
a také díky studiu v anglickém jazyce. Lékařská fakulta na základě dohod se 
zdravotnickými zařízeními umožňuje těmto zařízením oslovovat studenty, obdobně 
by se měl prezentovat i kraj, měl by vytvořit konkrétní podmínky a nabídky pro 
budoucí lékaře. Byl vytvořen Národní program dlouhodobého dofinancování 
lékařských fakult. V jeho důsledku by mohlo dojít od  roku 2019 k navýšení počtu 
mediků o 15 %, což by umožnilo mj. i zvýšení platů pedagogů.  Dnes studuje 
v prvním ročníku lékařství 206 studentů, kapacita by mohla být navýšena na 225. 

MUDr. Fischer poznamenal, že je zde výzva pro kraj, univerzitu i lůžková zařízení, 
aby se podíleli na vytvoření systému pro zájemce o studium medicíny. Dále požádal 
o slovo ředitele fakultní nemocnice Prof. Havlíka a dotázal se, jaká je výše úhrad za 
stáže v rámci postgraduálního vzdělávání, na jejich výši si stěžovali všeobecní 
praktičtí lékaři. 

Prof. Havlík uvedl, že v problematice nedostatku lékařů je Olomoucký kraj výrazně 
lépe, než průměr České republiky, protože je zde renomovaná lékařská fakulta, na 
niž se každoročně snaží o přijetí cca 3 tisíce zájemců, z nich fakulta přijímá cca 200 
studentů. Do fakultní nemocnice se ročně hlásí asi 60 nejlepších absolventů lékařské 
fakulty, nemocnice jich může přijmout ročně asi 30. Za posledních pět let bylo přijato 
150 nových lékařů, celkem v nemocnici pracuje asi 750 lékařů. Lékaři očekávají 
férové zacházení. Nedostatek lékařů je problém, např. hodně lékařů odchází z oboru 
nebo např. začne zaměstnávat jiné lékaře a sám přestane přímo poskytovat 
zdravotní péči. 

Pokud se týče všeobecných praktických lékařů, je výše úhrady (cca 3 tis. Kč 
měsíčně) za postgraduální vzdělávání stanovena v určitém prostředí za určitých 
podmínek. Pokud by byla tato úhrada snížena, budou chtít všichni absolvovat stáž 
jen ve fakultní nemocnici, což nelze zvládnout. Jako svůj momentální nápad uvedl 
Prof. Havlík, že by mohla být za účasti kraje dohodnuta reciprocita – bezplatné 
vzdělávání oproti poskytnutí služeb v rámci lékařské pohotovostní služby.  

MUDr. Fischer  reagoval s tím, že jsou dva různé pohledy, nemocnice se snaží o 
výchovu vlastních zaměstnanců, praktičtí lékaři přijmou absolventa, který pak ale 
není u nich, ale v nemocnici. Pokud by bylo možné najít shodu podle výše 
uvedeného návrhu, mohlo by to být přínosné.  
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Dále se rozvinula diskuse k lékařské pohotovostní službě (LPS), při níž zaznělo 
mimo jiné: LPS se postupně přesouvá na urgentní příjmy nemocnic,  kmenoví lékaři 
v nemocnicích jsou přetížení, lékaři sloužící LPS si stěžují ne neúměrné zatížení, 
povinnost podílet se na zajištění LPS je v praxi jen velmi těžko vymahatelná, lékaři 
např. smlouvají o ceně a smlouvu nakonec neuzavřou, výše odměny za LPS není 
dnes už motivací, je potřebné jasně zákonem stanovit (vymahatelným způsobem) 
povinnost podílet se na LPS, návrh na zákonné stanovení výše úhrady za LPS (za 
úplatu v místě a čase obvyklou) nebyl přijat, problém LPS (LSPP) se řeší už 20 let.  
V Olomouci je stomatologická LPS založena mimo jiné na práci mediků.  

Zdravotní výbor usnesením vzal na vědomí informace o naplňování Memoranda o 
spolupráci mezi Olomouckým krajem a Univerzitou Palackého a náměty prof. Havlíka 
a prof. Koláře na další spolupráci. 

 

5. Strategický protidrogový plán Olomouckého kraje na období 2019 – 2022 

MUDr. Fischer požádal o přednesení informací o Strategickém protidrogovém plánu 
Olomouckého kraje na období 2019 – 2022.  

Mgr. Starostová předeslala, že se jedná o nový dokument navazující na předchozí, 
který byl stanoven na období do roku 2018. 

Užívání návykových látek a zacházení s nimi je v celém světě vnímáno jako vážný 
problém, který ohrožuje zdraví, bezpečnost, sociální pohodu a prosperitu.. 

Vláda ČR už v roce 1993 položila základy národní protidrogové politiky, která je 
spjata s protidrogovou politikou Evropské unie a hlásí se také k mezinárodním 
úmluvám Organizace spojených národů i k programu Světové zdravotnické 
organizace (WHO) Zdraví pro všechny v 21. století.   

Protidrogovou politiku v ČR koordinuje Rada vlády pro koordinaci protidrogové 
politiky (RVKPP), jejímž členem je premiér, někteří ministři a národní protidrogový 
koordinátor. 

Protidrogová politika ČR je zaměřena jak na oblast zneužívání nealkoholových drog, 
tak na oblast zneužívání alkoholu, ale i na problematiku patologického hráčství a 
jiných nelátkových závislostí. Je založena na prevenci - snižování poptávky po 
drogách. 

 

Klíčovým koncepčním dokumentem vlády ČR pro protidrogovou politiku je Národní 
strategie ochrany před škodami působenými návykovými látkami a návykovým 
chováním 2019 - 2027 (s akčními plány realizace). 

Strategický protidrogový plán Olomouckého kraje se dělí na dvě oblasti: Oblast 
primární prevence (zpracoval PhDr. Ladislav Spurný, Odbor školství a mládeže), 
Oblast snižování rizik, léčby a resocializace (zpracovala Mg. Zuzana Starostová, 
Odbor zdravotnictví), na obou oblastech pracovala pracovní skupina pro přípravu 
dokumentu, zejména byla použita metoda SWOT analýzy. 

Plán stanovuje následující cíle:  

1. Integrovaná protidrogová politika - kraj bude usilovat o komplexní a vyvážený 
přístup k problematice nelegálních i legálních drog a problémového hráčství. 

2. Stabilizace stávající sítě služeb a jejich dostupnosti obyvatelům kraje a rozvoj 
služeb pro uživatele alkoholu a pro hazardní hraní. 
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3. Ambulance adiktologie a služba pro hazardní hráče v každém regionu – dosud je 
tato ambulance hlavně ve městě Olomouci, zcela chybí v Přerově a Šumperku. V 
Jeseníku ambulance adiktologie  (Darmoděj z.ú.) stále působí ve velmi omezené 
míře.  

Podrobné konkrétní kroky a opatření směřující k naplnění cílů plánu budou 
rozpracovány v akčních plánech, které budou připravovány vždy na dvouleté období. 

Zdravotní výbor vzal na vědomí informaci o přípravě Strategického protidrogového 
plánu Olomouckého kraje na období 2019 – 2022. 

 

6. Program na podporu zdraví a zdravého životního stylu v roce 2019 

MUDr. Fischer vyzval k přednesení informací o dotačním programu na podporu 
zdraví a zdravého životního stylu v roce 2019. 

Mgr. Staníková uvedla, že  Program na podporu zdraví a zdravého životního stylu 
v roce 2019 se připravuje již takto brzy, protože musí být schválen na schůzi Rady 
Olomouckého kraje v listopadu a zasedání Zastupitelstva Olomouckého kraje 
v prosinci a je potřeba předem zajistit stanovisko zdravotního výboru. 

Cílem dotačního programu je podpora zdraví a zdravého životního stylu v souladu se 
Strategií rozvoje územního obvodu Olomouckého kraje na období 2015 – 2020, 
konkrétně s prioritou B.1 Optimalizace systému zajišťování zdravotní péče. 

Program se člení na 2 dotační tituly: 1) Podpora zdravotně-preventivních aktivit pro 
všechny skupiny obyvatel, ve kterém je vyčleněno 1,3 mil. Kč, a 2) Podpora 
významných aktivit v oblasti zdravotnictví, ve kterém je vyčleněno 4,9 mil. Kč (celkem 
tedy je pro tento dotační program určena k rozdělení částka 6,2 mil. Kč). 

V dotačním titulu 1 (zdravotně-preventivní aktivity pro všechny skupiny obyvatel) 
může být maximální výše dotace 35 tis. Kč, není zde povinné spoluúčast žadatele. 
Dotace je neinvestiční, žadatelem nemůže být příspěvková organizace nebo obec, 
dotaci nelze použít na mzdy (lze  pouze na odměny lektorům), dotace musí být 
jednoznačně použita na podporu zdraví obyvatel kraje, musí být skupinový zájem 
(nikoli zájem jednotlivce). Hodnotící kritéria: A1 - Počet podpořených osob, A2 - 
Částka dotace přepočtená na jednu podpořenou osobu, B1 - Význam akce/projektu 
pro naplňování cíle dotačního titulu, B2 - Dopad realizace akce/projektu na zvyšování 
kvality života podpořených osob, C1 - Přínos realizace akce/projektu pro rodiny 
podpořených osob, C2 - Očekávaný přínos akce/projektu pro ochranu a podporu 
zdraví obyvatel Olomouckého kraje. 

V dotačním titulu 2 (významné aktivity v oblasti zdravotnictví) může být maximální 
výše dotace 400 tis. Kč, je stanovena povinná spoluúčast ve výši dotace (50%). 
Dotace je neinvestiční, žadatelem nemůže být příspěvková organizace nebo obec, 
dotaci nelze použít na mzdy (lze pouze na odměny lektorům), dotace musí být 
jednoznačně použita na podporu zdraví obyvatel kraje, musí být skupinový zájem 
(nikoli zájem jednotlivce). V rámci dotačního titulu lze podpořit významné výchovné 
nebo vzdělávací aktivity zaměřené na péči o zdraví a prevenci, významné akce 
zaměřené na zlepšování zdravotního stavu dětí se zdravotním či kombinovaným 
postižením, významné jednorázové vzdělávací akce pro pracovníky ve zdravotnictví, 
aktivity na podporu dárcovství krve. Hodnotící kritéria: A1 - Počet podpořených osob, 
A2 - Částka dotace přepočtená na jednu podpořenou osobu, B1 - Význam 
akce/projektu pro naplňování cíle dotačního titulu, B2 - Přínos akce/projektu pro 
podpořené osoby, příp. jejich rodiny, C1 -Místo konání akce/projektu, C2 - 
Očekávaný přínos akce/projektu pro ochranu a podporu zdraví obyvatel 
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Olomouckého kraje. 

Dotační program bude vyhlášen 27. 12. 2018 – 27. 3. 2019, semináře pro žadatele 
se konají 17. 1. 2019 v 9:30 a 22. 1. 2019 ve 13:30, příjem žádostí bude 28. 1. – 8. 2. 
2019, schválení dotací proběhne v Radě OK v březnu nebo dubnu 2019 
a v Zastupitelstvu OK v dubnu 2019. 

MUDr. Fischer podotkl, že je obtížné porovnávat s dosavadními dotačními programy, 
protože je jiné rozdělení a uspořádání než dosud. 

Zdravotní výbor vzal na vědomí návrh Programu na podporu zdraví a zdravého 
životního stylu v roce 2019 a nemá připomínky k podmínkám uvedeného dotačního 
programu.   

 

7. Různé 

MUDr. Fischer poděkoval členům výboru za účast. 

Po diskusi se členové zdravotního výboru dohodli na termínu příštího zasedání 
výboru 21. 11. 2018 ve 14:30. 

V Olomouci dne 19. 9. 2018 

 
………………………………. 

MUDr. Michael Fischer 
předseda výboru 

Přílohy:  Usnesení  

Prezenční listina 


